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Zveme Vás na: 

 Dětský den v Teplýšovicích 7. 6. 2025 od
14. 00 hod. v areálu Sokola Teplýšovice

 Hudební vystoupení Odysea
a LemRoucha v Kochánově
dne 28. 6. 2025 od 19.00 hod.

 Půlnoční výstup na rozhlednu Špulka
dne 29. 8. 2025 od 18.30 hod.

 Nohejbalový turnaj v Kochánově dne
6. 9. 2025 ve večerních hodinách zahraje
ROCKTOM 

 Heligonky a Pepa Nauš
dne 7. 9. 2025 od 14.00 hod.

Informační plátek pro Teplýšovice, Čeňovice, Humenec, Kochánov, Smilov, Zálesí 

Slovo starosty 
Vážení spoluobčané, 
rád bych Vás v jarním vydání místního občasníku informoval 
o skutečnostech, kterých jsme společně dosáhli na úseku 
odpadového hospodářství v účetně uzavřeném roce 2024,
a to prostřednictvím nastaveného obecního systému. Zároveň tak stran 
obce splnil informační povinnost o evidenci a vykazování odpadů dle 
příslušného zákona č. 541/2021 Sb.

Obec jako původce odpadů odevzdala v roce 2024 směsný komunální 
odpad kat.č.200301 v celkovém množství 60,62 tuny, z čehož bylo 100 %  
v ZEVO Praha – Malešice (zařízení pro energetické využití odpadů) ener-
geticky využito. V systému separace komunálních odpadů kat.č.2001…. 
předurčených pro recyklaci občané vytřídili a obec, prostřednictvím 
autorizované obalové společnosti EKO-KOM a.s., následně odevzdala 
v níže uvedeném množství: 
 Kód 
odpadu Název odpadu Počet nádob v obci 

(2023) 2024 
Množství (t) 

2023 
Množství (t) 

2024 
200101 Papír a lepenka 12 14,444 16,009 
200102 Sklo 10 11,269 13,068  
200125 Jedlé oleje a tuky 8  0,311 0,341 
200139 Plasty (16) 17 15,642  15,881 
200140 Kovy + lehké kovy (10) 11 24,910  18,147 

200201 
Biologicky rozložitelný 
odpad rostlinného 
původu 

5 38,5 37,400 

celkem Separovaný komunální 
odpad 

(61) 63 kontejnerů 105,076 100,846 

200301 Směsný komunální 
odpad+objemný 

273 popelnic 71,230  62,720 

dle přílohy vyhl. č. 19 jiné výkupny 3,595 58,348 

odděleně soustřeďovaných recyklovatelných složek odpadu (vytříděný 
odpad) bylo vyprodukováno celkem 100,846 tuny.  
Mimo systém EKO-KOM byl vytříděn komunální odpad kat.č. 2001125 - 
jedlé tuky a oleje - 0,341 tuny, kat.č. 200201 – BIOodpady - 37,4 tuny. 

Občané v r. 2024 odložili celkem 4,980 tuny použitých oděvů a textilu. 
Protože obec oděvy soustřeďovala v režimu „předcházení odpadům“, 
nelze tento úspěch v roce 2024 započíst do tzv. „Plnění recyklačního 
cíle“. Nicméně pro rok 2025 a dále, je nově soustřeďování použitých 
oděvů a textilu již zapojeno do systému nakládání s odpady, což upravil 
příslušný zákon. Pro občany se na sběrném místě u Sokolovny v Teplýšo-
vicích nic nemění, kontejnery slouží stále svému účelu, pouze tento od-
pad je legislativně nově ukotven.   

V recyklačním středisku AZS Ostředek došlo k odložení celkem 12,5 tuny 
stavebně demoličního materiálu, který vlivem vytřídění a předání k dal-
šímu zpracování není směsným komunálním odpadem uloženým na 
skládce, po úpravě se stává druhotně využitelným. Původcem takového 
odpadu byla výhradně obec nikoli občan.                      (pokračování na str. 2) 
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Nicméně i zde se jedná o nakládání s odpadem následně určeným 
ke zpětnému využití, po příslušné úpravě jde např. o beton, cihly, 
střešní krytiny betonové či keramické pálené, stavební kámen atd. 
Recyklační středisko pro odkládání vytříděné stavební suti může 
využít každý občan, což mu nota-bene ukládá obecně závazná vy-
hláška o stanovení obecního systému odpadového hospodářství 
platná na území obce. Obec má pro své občany se společností za 
účelem využívání střediska uzavřené Memorandum o spolupráci,  
z čehož plyne finanční výhoda z úhrady poplatku za odevzdaný 
materiál. V druhu odpadů obsahujících nebezpečné látky převza-
tých od občanů bylo soustředěno a následně předáno k likvidaci 
množství 0,780 tuny. K odevzdávání takového odpadu slouží obcí 
vyhlášené svozové dny ve frekvenci dvakrát ročně. 
Občané přihlášení k trvalému pobytu v naší obci odpad odevzdáva-
jí také mimo obecní systém. Jde o případy, kdy odevzdávají odpad 
individuálně ve sběrnách/výkupnách nezapojených do obecního 
systému. V roce 2024 se jednalo celkem o 58,348 tuny. Konkrétně 
se to týká železného odpadu, případně papíru, za které lze inkaso-
vat výkupní cenu. Nově mají tyty výkupny ze zákona povinnost in-
formovat o množství takového převzatého odpadu místně přísluš-
nou obec, v níž je občan hlášený k trvalému pobytu (využívají pro 
hlášení přílohu prováděcí vyhlášky č. 19). Jde o tzv. „nesystémové 
odpady“, a přestože jejich původcem není obec, tyto se do vzorce 
pro výpočet „Plnění recyklačního cíle“ započítávají, jak je dále 
uvedeno. 

Výpočet „Plnění recyklačního cíle“ podle Přílohy č.18 k vyhlášce 
č. 273/2021 Sb., k z.č. 541/2020 Sb., o odpadech viz vzorec: 

𝐶𝐶í𝑙𝑙 = (100 846 kg + 58 348 kg) = 159 194 kg
221 914 kg

=0,7174 x 100 % = 71,74 %

Produkce takového komunálního odpadu (KO), ze které se vypočí-
tává „Plnění recyklačního cíle“, dosáhla celkem 221 914 kg komu-
nálního odpadu. Vytříděný odpad určený k recyklaci a k druhot-
nému využití v množství 159 194 kg tvoří podíl 71,74 % z veškeré-
ho vyprodukovaného množství komunálního odpadu v obci za  
r. 2024.
Při statistickém údaji o počtu obyvatel 546 v r. 2024 vyprodukoval 
každý občan v obci trvale hlášený 406,44 kg komunálního odpadu 
a z toho 291,56 kg vytřídil, což je 71,74 %, přičemž zbytek 114,88
kg komunálního odpadu směsného představuje 28,26 %. Tento byl 
následně ze 100 % využit energeticky prostřednictvím ZEVO.
Zpravodajská povinnost: dle sledovaných indikátorů odpadového 
hospodářství stanovených ve vyhlášce č.273/2021 Sb., vyhláška
o podrobnostech nakládání s odpady.

Finanční bilance odpadového hospodářství (Kč) 
Náklady (Kč) Příjmy (Kč) 

Separovaný odpad-recyklovatelný odp.  417 964  EKO-KOM 597 721 
Nebezpečný odpad 19 796 

služby 24 200 
Bioodpad-využitelný odp. 100 313 
Objemný odpad 0 

místní poplatky 858 032 Směsný odpad – za svoz 636 124 

Komunální odpad celkem 1 174 197 1 479 953 

Počet občanů v obci=546 546 
Rozčlenění odpadu - skupina Množství za druh Množství – kg/1občan 
Separovaný odpad-recyklace 121 014 kg 221,64 kg/občana 
Bioodpad-využitelný odp. 37 400 kg  68, 50 kg/občana 
Nebezpečný odpad 780 kg 1,42 kg/občana 
Objemný odpad   2 100 kg 3,85 kg 
Směsný odpad-popelnice 60 620 kg  111,03 kg/občana 
Komunální odpad-celkem 221 914 kg 406,44 kg/občana 

Čeho jsme společně dosáhli v roce 2024? Prostřednictvím zavede- 
 

ného obecního systému nakládání s komunálním odpadem, ale především 
díky Vám občanům a díky Vašemu přístupu ke třídění recyklovatelných 
složek z komunálního odpadu, jsme výrazným způsobem dosáhli již 
v r. 2024 stanovený cíl třídění komunálního odpadu pro období let 2025-
2030. Zákonný limit stanovuje obcím, vytřídit z celkového vyprodukova-
ného množství KO nejméně 60% složky recyklovatelné, a to každý rok  
z uvedeného období. Po roce 2030 zákon o odpadech zpřísňuje limit na 
minimálně 65 % vytříděné recyklovatelné složky z celkového množství 
sebraného komunálního odpadu. Tedy úkol pro obce opravdu obtížný, ale 
jak si již několik let po sobě ukazujeme v Teplýšovicích si poradit umíme. 
Toto konstatování však neznamená, že na úseku odpadového hospodář-
ství máme vše hotovo. Naopak, ve strategickém plánu rozvoji obce jsme si 
vytýčili zhotovení sběrného místa. Místa, kde bude mít každý občan obce 
možnost kdykoli odložit takový segment odpadu, který svážíme pouze 
dvakrát ročně, jako je nebezpečný odpad, elektro zařízení atd. Nebo od-
pad, s nímž musí náš občan nutně odjet do sběrného dvora  
v Technických službách v Benešově. To se nám zatím nedaří. Obec totiž 
nedisponuje vhodným místem pro umístění specifického zařízení s odpo-
vídajícím specifickým vybavením. Cíl však zůstává. 
Stávající systém sítě vyčleněných sběrných hnízd pro soustřeďování odpa-
dů určených k recyklaci vyžaduje posilování. Posilujeme ji každoročně, 
přesto přiměřeně s ohledem na poptávku. Předpokladem je dostatečně 
robustní kapacita kontejnerů na separát, s tím však souvisí náklady pro 
materiální zabezpečení a zároveň náklady za využívané svozové služby. 
Přesto je zřejmé, že odměny z EKO-KOMu na příjmové straně mají vý-
znamný vliv na celkovou bilanci. Úsilí věnované separaci přineslo v r. 2024 
příjmy, které významně převyšují výdaje vynaložené na svozovou službu. 
Efekt spočívá ve vhodné kombinaci a ve využívání široké škály komodit, za 
něž je současný systém oběhového odpadového hospodářství ochotný 
finanční odměny udělovat. Jiný efekt, nicméně neméně důležitý, má 
množství vyprodukovaného odpadu směsného. Právě snižování jeho pro-
dukce nám pomáhá správně vybalancovat uvedenou rovnici výpočtu, již 
několikrát zmíněného plnění cíle. 

Výsledek odpadového hospodářství za r. 2024 je opravdu vynikající,  
a proto Vám chci jménem vedení obce za vynaloženou snahu upřímně 
poděkovat. Na druhou stranu jsem přesvědčený, že společně dokážeme 
být ještě lepší, jak v třídění odpadů, které se vrací k následnému druhot-
nému využití, tak ve snižování právě těch odpadů směsných. Pro snižování 
produkce směsného komunálního odpadu obec již od r. 2023 nabízí obča-
nům sběrné nádoby o objemu 80 litrů. Právě ve volbě objemu sběrných 
nádob je patrná reserva pro další snížení produkce směsného odpadu.  
V poměru popelnic z celkového počtu 277 stále výrazně převažují nádoby 
o objemu 120 litrů v počtu 181 kusů proti nádobám o objemu 80 litrů 
v počtu 96 kusů. Vedle nabídky dvou odlišných objemů se na výsledné 
produkci směsného odpadu projevilo zásadním způsobem opatření, kdy 
byl odbourán svoz popelnic týdenní. A tady je opět potřeba poděkovat 
Vám občanům, že jste se s podstatnou změnou v intenzitách svozů bra-
vurně vyrovnali.
Výše uvedený výsledek by nás jistě katapultoval na jednu z nejvyšších
příček v tradiční soutěži „My třídíme nejlépe“ každoročně pořádané Stře-
dočeským krajem a autorizovanou obalovou společností EKO-KOM, a.s. Po 
loňském vítězství a předloňském třetím místě nás pravidla soutěže vyřadi-
la do „Síně slávy“ a dva roky soutěžit s ostatními obcemi nemůžeme.
Nicméně nejde primárně o umístění v soutěži. Mnohem důležitější je 
správným způsobem nakládat s odpady. Sledovat, aby obec plnila záko-
nem nastavené limity, aby pro tuto čím dále náročnější disciplínu se dařilo
vytvářet ty nejlepší podmínky a aby bylo nakládání s odpady pro občany 
maximálně komfortní.                  Josef Škvor, starosta
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V zimě bylo málo srážek 
Měsíc Průměrná měsíční 

teplota Teplýšovice 

Souhrn srá-
žek za měsíc 
Teplýšovice 

Prosinec 2024 +0,1°C 37 mm 

Leden 2025 -0,5°C 25 mm 

Únor 2025 -1,5ᵒC 10 mm 

Březen 2025 +3,9ᵒC 48 mm 

Duben 2025 +9,5ᵒC 37 mm 

Posledních 5 měsíců jsme zažili teplotně průměrné počasí, 
dokonce po delší době byly dva zimní měsíce s průměrnou 
mínusovou teplotou. Na srážky bylo toto období spíše chudé. 
Leden a únor byly vyloženě suché měsíce. V březnu a dubnu 
bylo srážek již více, stále se však jedná o podprůměrné hodnoty. 
Budeme tedy doufat, že srážky přijdou v dalších měsících 
v potřebném množství. 

Z dalších jevů stojí za zaznamenání to, že 25. 3. jsme měli první 
jarní bouřku, bylo to těsně po obědě.       

 

V sobotu dopoledne 5. dubna se v naší obci opět uklízelo. SDH 
Teplýšovice vyhlásil tradiční jarní úklid a hasiči vyrazili do boje  
v plné polní – sbírali odpadky, kovy a kdejakou neplechu. 
Náš spolek zahrádkářů se také zapojil. Pravda, nesešlo se nás 
tolik co hasičů, ale i hrstka nadšenců dokáže zázraky. Tři ple-
velobijci s motyčkami vyrazili na záhon u pomníku, kde od loň-
ska rostou levandule a parková růže. Boj s plevelem byl lítý. 
Nepřítel byl zarputilý a početný, ale naši tři hrdinové nasadili 
hrábě, motyčky a nesmlouvavou vůli. Po těžké hodině byl záhon 
osvobozen. 
Ztráty na straně zahradníků: minimální (jen trochu bolavá záda). 
Výsledek: levandule opět svobodně dýchají! 
Děkuji všem, kdo se zapojili – a příště se těším, že nás třeba 
bude o pár rukou víc!           Eva Kaňková 

Výsledky turnaje Českého poháru 
v Teplýšovicích

V sobotu 12. dubna skončil 23. ročník naší domácí ligy ve stol-
ním hokeji. Tento ročník opanoval Pavel Pohořalý, který skončil 
první v základní části ligy a vyhrál i závěrečné play off o Teplýšo-
vický pohár, když ve finále porazil Vojtěcha Gobyho 3:1 na zápa-
sy. 

V základní části ligy byl na druhém místě Vojtěch Goby a třetí 
byla Vlasta Gobyová. 

Na podzim opět chceme pořádat turnaj Českého poháru a také 
se samozřejmě rozjede další ročník domácí ligové soutěže. 
V současné době čelíme generační obměně, takže rádi uvítáme 
potencionální nové zájemce. Hru si může vyzkoušet opravdu 
každý. Zkuste o tom přemýšlet, určitě vás v případě zájmu rádi 
uvidíme.                       pg 

Jarní úklid v Teplýšovicích-záhon, plevel a tři stateční 

Přednášky ZO ČZS Teplýšovice aneb Jak jsme 
bojovali s medvědy, kořeny a invazí 

V březnu a dubnu jsme si v našem spolku ZO ČZS Teplýšovice zpříjemnili 
čas dvěma zajímavými přednáškami. 
První z nich proběhla 15. března v rámci výroční schůze. Tématem byl 
nelehký úkol – seznámit přítomné s životabudiči z Dálného východu.  
A povedlo se to na jedničku! Vzali jsme to od ženšenu přes maralí kořen 
až po šamanská tajemství tajgy. Soutěžilo se o extrakty z ženšenu a mara-
lího kořene – a možná i o přežití v ussurijské tajze! Adaptogenní rostliny 
a jejich blahodárné účinky na lidské zdraví byly velmi zajímavým téma-
tem. 
Druhou přednášku jsme si užili 5. dubna, kdy k nám zavítala Mgr. Šárka 
Mazánková z AOPK - CHKO Jizerské hory. Ta nás zavedla do světa inva-
zivních rostlin, jejichž sílu a vytrvalost není radno podceňovat. Invazivní 
rostliny dokážou pořádně potrápit nejen zahrádkáře, ale i přírodu kolem 
nás. Zatímco jsme se učili, jak chránit naši krajinu, sladké koláčky od paní 
Koláčkové nám připomněly, že i v boji s přírodními vetřelci je prostor pro 
radost a pohodu. 
Děkujeme všem, kteří přišli, a těšíme se, že se zase brzy potkáme na 
některé z dalších akcí!  
Proto vás prostřednictvím Občasníku srdečně zveme na pěší turistický 
výlet na zříceniny Stará Dubá a Zlenice, který se uskuteční v sobotu 
7. června. Odjezd z Teplýšovic bude linkovým autobusem v 6:50 ho-
din. Čeká nás asi 15 km pěší trasy, přívoz, vlak i autobus.
Přidejte se k nám a zažijte den plný přírody a zábavy!         Eva Kaňková 
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 Sobota 3. 5. 2025 byl krásný jarní den. Na tento datum byl naplánován turistický 
výlet do Sázavy a Pyskočel. 17 natěšených turistů vyrazilo autobusem z Teplýšovic 
do Sázavy. V Sázavě jsme nejdříve vystoupali na Sázavský altánek. Vyhlídku na měs-
to i klášter sice trochu ztěžovaly vzrostlé stromy, ale i tak byla pěkná.  
Dále jsme ze zastávky autobusu Klášterní dojeli autobusem do Pyskočel. Dozvěděli 
jsme se něco o historii Pyskočel a hlavně o tom, jak Pyskočely ke svému názvu přišly. 
Pak jsme vyrazili po červené turistické značce na Krkavčí skály. Na dávno zaniklém 
hradišti Černé Budy jsme se zastavili na vyhlídce U kříže a poseděli jsme na vyhlídce 
Rufusově. Pohled na řeku je z těchto míst opravdu úchvatný. Bylo pěkně vidět i na 
hřeben Spáleného vrchu, kde se nachází Národní přírodní rezervace Ve Studeném. 
Poslechli jsme si o ní spoustu zajímavého. Byla v našem okrese založena jako první, 
a sice v r. 1935. Víte, že tam roste 190 druhů hub? Rostliny, které se tam vyskytují, 
nikdo z nás neznal. Jsou prý opravdu vzácné.   
Na další cestě nás čekala kaplička sv. Prokopa - 
místo opravdu magické, ideální pro zastavení 
a zamyšlení.  Naše kroky dále vedly 250 let starou 
lipovou alejí kolem kaple a hřbitova sv. Anny. Obdi-
vovali jsme majestátní staré rozkvetlé kaštany. Vyšli 
jsme z lesa a Sázavu jsme měli před sebou jako na 
dlani. Na řadě byl Sázavský klášter a komentovaná 
prohlídka církevní trasou „Český patron, svatý Pro-
kop“. Prohlédli jsme si kostel sv. Prokopa, galerii  
i kryptu. Vystoupali jsme na kůr kostela, kde jsme se 
zaposlouchali do zvuků Sázavských varhan.  
Ke každému výletu patří také návštěva místní hos-
půdky. I toto pravidlo jsme dodrželi. Hospoda Za 
vodou byla ta nejlepší volba. 
Na Sázavě se říká, že v místech kudy sv. Prokop 
kdysi chodíval, vykvétají na jaře modré podléšky. 
Připomínají prý lidem, že je nablízku a vždy je ocho-
ten jim pomoci. My jsme podléšky neviděli, byly již 
odkvetlé. Víme však, že jsme prošli místa, kudy sv. 
Prokop opravdu chodil. Nad námi poutníky ochran-
nou ruku asi držel, protože náš turistický výlet se 
opravdu vydařil. Na Sázavě bylo dobře a s dobrými 
přáteli obzvlášť.        

Teplýšovičtí zahrádkáři byli na Krkavčích 
skalách v Sázavě 
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PŘIŠLO JARO DO VSI, KDE JSI ZIMO, KDE JSI? 
V sobotu 12.dubna jsme se odpoledne sešli v hospodě na hřišti v Teplýšovicích, 
kde jsme si nejprve v rámci tvořivé dílny vyzkoušeli zdobení vyfouklých vajíček 
voskem nebo ubrouskovou technikou, vyrobili jsme si velikonoční svícny ozdobené 
nejen barevnými peříčky, které se všem moc povedly. Kdo chtěl, mohl si vyzkoušet 
pletení pomlázky a ti menší si mohli vybarvit dřevěná vajíčka dle fantazie. Počasí 
bylo vyloženě jarní, takže jsme mohli tvořit i venku na terase. Pak se děti podívaly 
na krátkou pohádku o Velikonocích a také jak je to s vynášením Smrtky. A na závěr 
jsme se s naší Smrtkou vypravili na náves, kde jsme se s ní společně rozloučili, aby 
udělala místo jaru. To jsme přivítali ozdobením vrbových proutků, které ko-
lemjdoucím určitě zpříjemnily nadcházející Velikonoce. Děkujeme, že jste přišli 
a na další tvoření se budeme těšit zase za rok.          Líba a Lucka 

Na základě kladných ohlasů z minulých vydáních, kde jsem v rámci 
této rubriky popisoval životy historických osob, rozhodl jsem se, že 
v tomto duchu budu pokračovat. V tomto čísle si ale přiblížíme životy 
rovnou dvou ikon, a to bratrů Cyrila a Metoděje.  

Z dob studia ve školních lavicích jistě všichni víme, že to byli věrozvěs-
tové, kteří nám na území tehdejší Velké Moravy přišli kázat z řecké 
Soluně o křesťanství. Stejně tak si ve spojení s těmito postavami vyba-
víme státní svátek 5.července a určitě nám v paměti zůstává i rok 863, 
kdy je datován právě jejich příchod na naše území.  
Jak ale žili a co vše se událo v jejich životech? Právě to se můžete 
dozvědět v následujících odstavcích. 
Vše se začíná odehrávat od roku 813, kdy se narodil rodičům Lvu a 
Marii první syn Michael, který následně přijal své kněžské jméno 
Metoděj.  Po vzoru svého otce se měl dát na vojenskou dráhu a po 
studiích dokonce působil údajně deset let ve státní správní službě. Byl 
ale nespokojený s tehdejší politikou a způsoby, které pro tu dobu byly 
tak příznačné. Následně ze služeb po roce 840 odchází a v řeckém 
klášteře sv. Basila na úpatí hory Olymp je vysvěcen na mnicha a od té 
doby používá své jméno Metoděj. 
Mezitím se ale roku 827 narodilo poslední sedmé dítě výše uvedených 
rodičů, kterému dali jméno Konstantin. Dle historických pramenů již 
od útlého mládí projevoval velké nadání a byl odeslán ke studiím do 
Cařihradu. Právě tam se mu dostalo na tehdejší dobu toho nejlepšího 
vzdělání a všichni mu předpovídali skvělou kariéru, jak jinak, než ve 
státních službách. 

Čtení z kroniky 
Jenže názorově hodně blízko svému bratrovi i on tyto vyhlídky odmítl, 
jelikož nebyl spokojen s tehdejší politikou a chtěl se věnovat vlastnímu 
vzdělávání a životu dle pravidel své víry. Pracoval jako knihovník 
a archivář a vysvěcen na kněze byl kolem roku 847. Po různých peripeti-
ích se nadobro rozloučil s předpovídaným životem a vyrazil za svým 
starším bratrem do kláštera, kde se po dlouhé době setkávají.  

Roku 860 byli oba bratři povoláni, aby provedli misijní výpravu na Krym. 
Jak už bylo uvedeno, Konstantin byl velice vzdělaný a věděl tak, že dle 
legendy byl v pořadí čtvrtý papež Klement I. právě do těchto míst po-
slán do vyhnanství. A jelikož prý vyhnaný papež nepřestal šířit svou 
křesťanskou víru, údajně kolem roku 100 byl vhozen do moře s kotvou 
uvázanou kolem krku. Tamní křesťané jeho tělo našli a pochovali, ča-
sem se však na místo jeho hrobu zapomnělo. A právě Konstantin 
s Metodějem tyto ostatky nalezli v troskách starého chrámu a přivezli je 
s sebou.  

V tu dobu se na území tehdejší Velké Moravy děly věci jako všude jinde. 
Za účelem šíření víry se prováděly vojenské výpravy a je pochopitelné, 
že samotná tažení byla spíše politického rázu. Tenkrát říši vládl kníže 
Rostislav, který se ze všech sil snažil odrážet nájezdy z Východofranské 
říše. Sám chtěl, aby se v jeho zemi šířilo křesťanství a mohl tak omezit 
vliv pohanů. Stejným způsobem by pak mohl se svou základnou křesťa-
nů dobývat nová území za účelem šíření vlastní víry. Jenže aby se víra 
mohla šířit mezi prostý lid, je zapotřebí, aby se šířila i jazykem, kterému 
bude lid rozumět. Kolem roku 861 se tedy kníže obrátil na papeže, aby 
vyslal do jeho kraje misionáře, kteří budou šířit víru mezi jeho prostý 
lid. Jak už to ale v té době bylo, politické karty byly předem rozdány 
a biskupové z východofranské strany se proti této žádosti postavili.  

(pokračování na str. 6) 
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Následně se tedy Rostislav obrátil k císaři Michalovi III., který mu vyho-
věl a za tímto účelem vyslal právě bratry Konstantina a Metoděje.  

Konstantin jako vzdělanec brzy pochopil, že právě jazyk, kterým má svá 
poselství předávat, je ten klíčový nástroj. Na základě svých poznatků ze 
studií tedy následně sestavil vlastní jednoduché písmo Hlaholici. Jedna-
lo se o 40 znaků, které odvodil z řecké abecedy. Do tohoto jazyka 
následně společně s bratrem přeložili nejdůležitější části Písma (Nový 
zákon) a knihy pro bohoslužby. 

Když roku 863 přišli tito věrozvěsti na Velkou Moravu, byli přivítáni 
s velkým nadšením a v průběhu několika mála let se jim dařilo velmi 
úspěšně, rozšířit svou víru a přivést lid ke křesťanství. Jejich úspěch byl 
dle historických pramenů postaven zejména na vlídném přístupu, kdy 
se snažili ukázat nenásilně jinou cestu k Bohu a celkově život dle přiká-
záních.  

Aby mohli svá poselství šířit ještě dále, museli zajistit vysvěcení dalších 
kněží. Odchází tedy se svou skupinou budoucích kněží roku 867 do 
Říma za papežem Hadriánem II. Do té doby totiž bylo na tomto území 
možno sloužit mše pouze ve třech jazycích – řecky, hebrejsky a latin-
sky. Konstantin a Metoděj si tedy u papeže museli prosadit vlastní 
jazyk, nechat vysvětit své nové kněze a nechat zřídit samostatnou část 
hierarchie pro Velkou Moravu tak, aby náležela přímo pod papeže. 
A v tu chvíli přichází na řadu velký objev ostatků Klementa I., které celá 
družina přinesla papeži. I díky tomu papež schválil požadované a bratři 
opět slaví úspěch.  

Bohužel však krátce na to Konstantin vážně onemocněl (údajně tuber-
kulózou) a pochopil, že v tu chvíli jeho cesta končí. Následně vstoupil 
do řeckého kláštera, kde složil řeholní sliby, a přijal jméno Cyril. Napo-
sledy vydechl ve svých 42 letech 14.2.869 a pohřben je v bazilice sv. 
Klementa v Lateráně (Basilica di San Clemente al Laterano). Mimocho-
dem se jedná o jednu z nejstarších a nejzajímavějších kostelů v Římě  
a je zasvěcena onomu papeži Klimentovi I. 

Metoděj se i na základě prosby umírajícího bratra hodlá na Moravu 
vrátit a dokončit svůj úkol. Mezitím se ale situace u nás hodně změní 
a při svém návratu je okamžitě zajat a uvězněn na pokyn východofran-
ských biskupů. V té době už byl sám biskupem a dokonce  měl dekret 
od papeže o duchovní funkci. Přesto však byl vězněn necelé tři roky  
v klášteře v Ellwangenu. Až díky papeži Janu VIII. byl roku 873 propuš-
těn a vrátil se na Velkou Moravu, kde už místo Rostislava vládl Svato-
pluk. S novým vládcem už neměl Metoděj tak dobré vztahy a dokonce 
byl udán papeži, u něhož se musel kolem roku 880 osobně obhajovat. 

Následně v průběhu let až do konce života skutečně završil své dílo, 
které s bratrem započal. Slovanská bohoslužba má od té doby pevné 
základy a dokonce s pomocí svých učedníků dokázal přeložit i Starý 
zákon, což údajně sám považoval za ukončení svého úkolu. Samotný 
úspěch šíření křesťanství využívá pak i vládce kníže Svatopluk k rozšiřo-
vání svého území. 

Sám Metoděj zemřel ve věku 72 let na Moravě 6.4.885. Kde přesně byl 
pochován se dodnes neví. Podle historických zdrojů se jednalo o „hrob 
v hlavním moravském chrámu na levé straně ve zdi za oltářem Boho-
rodičky Marie“. Kde však tento chrám stával, není dosud jasné. Ačkoliv 
je to už jiná historie, byli žáci Cyrila a Metoděje z Velké Moravy vyhná-
ni a kázání ve slovanském jazyce bylo roku 885 zakázáno papežem 
Štěpánem VI. 

Na závěr je třeba doplnit, že přestože slavíme svátek Den slovanských 
věrozvěstů Cyrila a Metoděje 5.července, s datem příchodu to nemá 
nic společného. Podle dobových záznamů na Velkou Moravu přišli spíše 
na začátku jara, ale oslavy se v tento čas nikomu nehodily. V tuto dobu 
totiž z praktického hlediska s ohledem na hospodářský rok nebyl zrov-
na prostor ke konání oslav a i z hlediska uspořádání církevních svátků 
bylo lepší najít nový termín. A díky rozhodnutí papeže Pia IX. se k výročí 
roku 1863 konala oslava svátku poprvé v dnes již známé datum 
5.července.

Bratři Cyril s Metodějem žili v opravdu těžké době a kvůli svému pře-
svědčení byli ochotni klidně i zemřít. Možná nejlépe to vystihl papež 
Jan Pavel II., když je 31.12.1980 prohlásil za „spolupatrony Evropy“ 
a řekl, že se stavěli hlavně za jednotu církve východní se západní 
a pomocí toho se snažili sjednotit Evropu. 

Přeji všem čtenářům klidné jarní dny a budu se těšit příště při vypravo-
vání dalšího příběhu.                 Ondřej Škvor, kronikář obce 

Věková struktura našich občanů 

Věková počet Věková počet 
kategorie  obyvatel  kategorie obyvatel 

0 – 9 79 60 – 69 54 
10 – 19 69 70 – 79 41 
20 – 29 40 80 – 89 14 
30 – 39 71 
40 – 49 97 
50 – 59 68 
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Když se tradice stává oslavou: Pátý 
masopustní průvod v Čeňovicích 

Jak už se stalo krásnou tradicí, Čeňovicemi se opět 
prohnal pestrobarevný a radostný masopustní prů-
vod. Letošní ročník, konaný 1. března, byl však výji-
mečný – Čeňovice totiž slavily již páté masopustní 
veselí! A nutno říci, že tato malá obec si k tomuto 
jubileu nadělila průvod, na který se bude dlouho 
vzpomínat. 

Tradiční sraz masek proběhl v odpoledních hodinách 
před místním hostincem, který se stal výchozím bo-
dem pro další putování plné smíchu a radosti. Již od 
prvních okamžiků bylo jasné, že se i letos sešel krásný 
počet masek, a to jak těch tradičních, tak i těch, které 
překypovaly originalitou a vtipem. 

K této veselé podívané neodmyslitelně patřilo 
i tradiční pohoštění od štědrých čeňovických sousedů 
a sousedek. U jejich domů se průvod zastavoval, aby 
si masky i diváci mohli pochutnat na domácích dob-
rotách a zahřát se něčím na posilněnou. A samozřej-
mě, atmosféru po celou dobu skvěle dotvářely zná-
mé melodie v podání oblíbené skupiny HUPR, které 
neodolal snad žádný z přítomných a nohy samy vybí-
zely k tanci. Závěrečné posezení v místním hostinci 
pak bylo příjemnou tečkou za celým dnem plným 
radosti. Především děkujeme SDH, za uspořádání 
večerního veselí, které je s oslavou masopustu často 
spjato. Kdo ví, třeba by se příště k této naší rozrůsta-
jící se tradici připojili i další a ukázali svou kreativitu 
i během odpoledního veselí.  

Velké poděkování si zaslouží všichni, kteří se na pří-
pravě a průběhu tohoto jubilejního masopustu podí-
leli. Nejen samotné masky, které svou kreativitou 
a energií naplnily Čeňovice smíchem, ale především 
všichni sousedé a sousedky, kteří s otevřeným srd-
cem a plnými stoly přispěli k nezapomenutelné at-
mosféře. Bez jejich pohostinnosti a vlídnosti by Če-
ňovický masopust nebyl tím, čím je – srdečnou 
a autentickou oslavou komunity. Jako malý dík, za 
velké pohoštění a za účast na masopustu si nyní mo-
hou sousedé a sousedky také v místním hostinci vy-
půjčit deskové hry, které naše maškary pro všechny 
obyvatele Čeňovic vyhrály za plnění úkolů během 
průvodu.  

Všichni si nesmírně vážíme podpory, kterou této krásné tradici 
věnujete, a už nyní se těšíme na shledání u dalšího ročníku. 
Pevně věříme, že i ten bude minimálně stejně vydařený. Děku-
jeme vám všem a těšíme se na další masopustní vese-
lí v Čeňovicích!             Šárka Švimberská 
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MASOPUSTNÍ VESELICE 
V TEPLÝŠOVICÍCH

22.2. jsme dali opět společně ožít jedné krásné tradici a sice 
Masopustnímu průvodu. Kdo se s námi sešel na návsi i ten, kdo se 
do veselého průvodu přidal cestou, určitě prožil nevšední odpo-
ledne plné hudby, tance a dobré nálady! To vše, jako každý rok, 
korunovaly výtečné masopustní dobroty, které pro masopustní 
obchůzku připravili hospodyňky a hospodáři na předem připrave-
né trase. Za ty moc děkujeme! Sousedky se nezdráhaly roztočit 
sukně v tanci s medvědem a rodiče i děti se s elánem zapojili do 
soutěžního klání v přetahované lanem. Se západem slunce jsme 
pak na hřišti u hospody pohřbili basu a dál se pokračovalo 
v hovorech u krbu vyhřáté hospody. Děkujeme, že jste dorazili 
anebo nás podpořili zamáváním z oken. ������ Budeme se těšit na 
Vaše krásné masky a na setkání zase v příštím roce. 

Líba, Míša a Lucka 
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Co nového na Cvičení pro děti 
v Teplýšovicích? 

Po dvouměsíční pauze jsme v březnu opět začali cvičit, aby-
chom se znovu dostali do formy. ������ Ježíšek nám minulý rok 
k Vánocům nadělil nové florbalové hole a míčky, a tak si 
mohly děti (některé úplně poprvé) vyzkoušet nový druh 
sportu. Sluníčko pomalu nabírá na síle a nás to láká ven, 
takže kromě cvičení v sokolovně využíváme hřiště za školou 
a brzy vyrazíme do přírody.  

Kolovratování 

V rámci cvičení se dětem snažíme přiblížit i staré zvyky 
a tradice. Letos jsme již po 4.nahradili zvuk zvonů, které 
odlétly do Říma a prošli si vesnici za zvuku klapa-
ček/vrkaček/hrkaček, či jiného náčiní. Mimo to jsme si řekli 
pár zajímavých informací o Velikonocích a s nimi spojenými 
zvyky, navštívili místní kostel a zahráli si pár her pro zpes-
tření.  

Stavba májky 

30.dubna jsme si připomněli další krásnou tradici,
která postupně nabírá na oblíbenosti v naší vísce, a to
stavbu májky. Letos se nám sešlo více událostí, které
nám bohužel nedovolily udělat větší akci a stavbu
velké májky na hřišti, tak jsme alespoň s dětmi ze cvi-
čení udělali menší májku, která nám zdobí prostor
před obecním úřadem.              (pokračování na str.10)
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Kluci si vyzkoušeli práci s pořízem, holky nazdobily 
věnec a špičku májky mašlemi a společnými silami 
ji donesli a usadili na návsi. Na závěr jsme si zahrá-
li pár her a opekli buřtíky. Bohužel jsme májku 
nehlídali a ráno 1.5. jsme ji našli před OÚ pokáce-
nou a bez věnce. Hold zvyk je zvyk, měli jsme ji 
lépe hlídat – tak snad za rok. ������  

Moc děkujeme všem, kteří se s námi účastníte 
jakýchkoliv akcí (ať už v rámci cvičení, i mimo něj).  

Barča, Lucka, Vlasta, Líba st. a Líba ml.  
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Zprávy ze ZŠ Teplýšovice 
Milí čtenáři, pojďme se ohlédnout, co se nového událo v ZŠ Teplýšovice v roce 
2025 a na co se můžeme těšit v dalších měsících. 

První týden v novém roce žáci absolvovali lyžařský kurz. Počasí jim přálo, a tak si 
to příznivci lyžařského sportu náramně užili. 

Měsíc únor nám nabídl kulturní vyžití prostřednictvím krásného představení 
s názvem „Rychlé šípy“ v divadle Oskara Nedbala v Táboře. Začal také 
každoroční plavecký výcvik v prostorách plaveckého bazénu v Benešově. 

V březnu proběhl ve škole projektový den na podporu nezávislosti Tibetu. Dále 
jsme se zúčastnili výtvarné soutěže „přání k narozeninám“. Jelikož v měsíci 
březnu oslavil Dalajlama svých úctyhodných 90 let. Tímto nesmíme opomenout 
velký úspěch minulého roku 2024, kdy jsme v této celorepublikové 
soutěži ,,Tibet“ obsadili 1. místo. 

Také v tomto měsíci žáci prohlubovali své bruslařské dovednosti na stadionu 
v Benešově. Základní škola také uspořádala pozvání pro rodiče a přátele školy – 
Den otevřených dveří. Rodiče mohli zhlédnout pestrou výuku a vzdělávání žáků 
naší školy. 

Se ŠD se žáci vydali na výlet do města Vlašimi. Čekala nás zde výstava výtvarné 
soutěže s názvem náš Bedřich Smetana, které jsme se zúčastnili, a obsadili II. 
místo. Dále děti navštívily expozici historických panenek v galerii Vlašimské 
záložny. 

I v dubnu nás čekal zajímavý program: 4 živly, v čele s paní Marcelou Černou. 
Další týden nás navštívili záchranáři a profesionálové v oblasti zdravotnické 
péče. Ke konci měsíce se konal v místní sokolovně hudebně vzdělávací koncert 
„tajemství písniček“. Také jsme v tomto měsíci přivítali budoucí prvňáčky 
v počtu 11 dětí. Zápis se uskutečnil 15. 4. 2025. 

Dne 7. 5. 2025 proběhlo v místní sokolovně velkolepé vystoupení našich dětí ze 
ZŠ  a MŠ ke Dni matek, v oblasti hudební, dramatické a pohybové tvorby. 

Závěrečné měsíce školního roku 2025 věnujeme týdnu předškoláka, 
cyklistickému týdennímu kurzu a velkolepému divadelnímu představení našich 
žáků, v pohádce ,,Ať žijí duchové“. 

Krásné jarní dny 
přejí žáci a pedagogové ze ZŠ Teplýšovice 
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Jarní období v mateřské škole 

Jarní období jsme v naší mateřské škole přivítali s radostí a otevře-
nou náručí. Jakmile se objevily první sluneční paprsky, začala se 
naše školka plnit barvami, smíchem a novou energií. Děti pozorova-
ly, jak se příroda probouzí ze zimního spánku – objevovaly první 
květiny, naslouchaly zpěvu ptáků a těšily se z každého dne stráve-
ného venku. 
Ve třídách se zpívalo i povídalo o jaru. Děti tvořily, hrály pohybové 
hry a učily se, jak o probouzející se přírodu pečovat. Nechyběly ani 
tematické dny, které jsme si společně velmi užili – ať už šlo o vý-
tvarné tvoření, ekologické aktivity nebo jarní hry na zahradě. 
Naše školní zahrada se stala oblíbeným místem pro pozorování 
přírody, hru i první pěstitelské pokusy. Děti si vyzkoušely sázení 
semínek, péči o záhonky a poznávaly přírodu všemi smysly. Jaro 
nám přineslo nejen krásné počasí, ale i spoustu nových zážitků, 
objevů a radosti ze společně stráveného času. 
V průběhu jara jsme v naší školce nezapomněli ani na tradiční veli-
konoční zvyky. Velikonoce jsme oslavili stezkou za pokladem se 
zajíčkem. Na každé zastávce čekaly na děti různé úkoly. Rychlé nohy 
a bystré oči nám pomohly najít poklad, který děti odměnil sladkou 
dobrotou. 
Velikonoce jsme si zpestřili také pečením, kdy jsme společně 
s dětmi upekli jidáše. A samozřejmě jsme si užili i tradiční Zelený 
čtvrtek, na který se děti moc těšily. Naše skvělé paní kuchařky se 
vždy rády zapojí do každého našeho plánu a nezkazí žádnou zábavu 
– jejich skvělé vaření a nápady přispívají k příjemné atmosféře ve
školce, ale hlavně dětem i paní učitelkám chutná, a to je pro nás
moc důležité.
Kromě velikonočních aktivit jsme zažili i řadu dalších zajímavých 
událostí. V rámci projektového dne se záchranáři se děti seznámily s 
jejich prací, vyzkoušely si, jak se poskytuje první pomoc a dozvěděly
se, jak se chovat v případě nebezpečí.
Nechyběl ani hudebně vzdělávací koncert Tajemství písniček, který
děti zaujal krásnými melodiemi i zajímavými informacemi o hudbě a
nástrojích. V rámci tohoto koncertu si děti užily nejen poslech, ale
také aktivní účast na různých hudebních hrách.
Další velkou událostí byl projektový den Živly, během kterého se
děti učily o síle přírody a jejích živlech – konkrétně o zemi. Tato
interaktivní aktivita dětem pomohla pochopit, co všechno mohou 
ovlivnit v našem každodenním životě.
Celkově jsme se v tomto roce také více zaměřili na prevenci a bez-
pečnost dětí. Probíhaly preventivní programy, které pomohly dětem
osvojit si důležité zásady, jak se chovat v různých situacích, jak se
chránit a jak si udržet zdraví. Tyto programy byly nejen informativní,
ale i zábavné, což dětem umožnilo snadno si zapamatovat důležité
rady a dovednosti.
V naší mateřské škole jsme se pečlivě připravovali také na zápis do
1. třídy, který probíhal na základní škole. S dětmi jsme pilně praco-
vali, abychom je co nejlépe připravili na tento důležitý krok a po-
mohli jim cítit se sebevědomě při vstupu do nového školního roku.
Čeká nás však ještě mnoho dalších akcí. Mezi nejbližší patří vystou-
pení ke Dni matek a samozřejmě nesmíme zapomenout na školku v
přírodě, která je společně s výlety a loučením s předškoláky vždy
jedním z vrcholů našeho školního roku. Těšíme se na nové zážitky,
které nás čekají!             Za kolektiv MŠ

Markéta Mašková
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4.5. Svátek Svatého Floriána 

Požehnání hasičskému vozu a soše sv. 
Floriána v Čeňovicích (v tento významný 
den pro hasiče, neboť považují sv. Floriána 
za svého patrona), jsme se rozhodli našim 
občanům a pozvaným hostům, představit 
dvě, pro nás Teplýšovické a Čeňovické 
hasiče, významné události. 
První z nich bylo představení nového 
hasičského vozu Scania, který jsme získali 
především díky prostředkům obce, ale 
i nemalého úsilí, práce a podpory dalších 
zúčastněných. 
Druhou událostí bylo odhalení sochy sv. 
Floriána u Čeňovické hasičárny, kterou 
vydražili občané Čeňovic spolu s dalšími 
dárci, za účelem pomoci obci Česká Ves 
zasažené povodněmi na podzim loňského 
roku. 
Obě tyto události svým smyslem naplňují 
podstatu fungování dobrovolných hasičů. 
Tedy, být vždy   připraven, dobrovolně 
a nezištně pomáhat ostatním za jakýchko-
liv okolností. Dovolili jsme si oslovit naše-
ho milého pana faráře Martina Janatu, 
zdvořile ho požádali o účast na slavnosti 
a o požehnání vozu a soše zároveň. Pan 
Janata nám s radostí vyhověl, za což mu 
od nás patří srdečné díky. 
 Děkujeme všem pozvaným hostům, Feuerwehr Golling, HZS Benešov, SDH Chotýšany, SDH Postupice, 
SDH Struhařov za svou účast a podporu.  
Dovolte mi malé připomenutí, údělem nás, hasičů z Teplýšovic a Čeňovic, dvou sborů - jedné jednotky, 
je nejen pořádat pro své občany různé kulturní akce, ale především být vždy připraveni, když budete vy 
občané v nesnázích. Jsme připraveni pomoci ochránit váš majetek a vaše zdraví. Za tímto účelem se 
pravidelně školíme, cvičíme a zdokonalujeme. Díky naší obci a její podpoře, jsme tím, kým jsme a jeden 
bez druhého nedáváme smysl.                     Vaši hasiči z Teplýšovic a Čeňovic
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11.1.2025 DĚTSKÝ KARNEVAL 
Druhou lednovou sobotu proběhl v sokolovně dětský karneval. 
Zábavu na dětském karnevalu zajišťovali mimoni a skvělou hudbu 
kapela HUPR společně s Dj Alešem. Letos se ho zúčastnilo 65 dětí, 
které si užily soutěže, tanečky, písničky, odměny, a hlavně odpo-
ledne plné zábavy. Velice děkujeme všem zúčastněným a doufá-
me, že se za rok zase uvidíme! 

22.2.2025 ZKOUŠKY Z ODZNAKŮ ODBORNOSTÍ 
V Divišově se jako každoročně uskutečnily zkoušky z odznaků 
odborností pro mladé hasiče. Z Teplýšovic se zúčastnili tři kroni-
kářky a čtyři strojníci junioři. Všichni naši hasíci zkoušku složili 
úspěšně. 
 29.3.2025 TFA Vlašim 
Soutěž o tzv. železného hasíka se uskutečnila poslední březnovou 
sobotu ve Vlašimi. V této soutěži závodí každý hasík sám za sebe  
a plní v rámci závodu nejrůznější úkoly. Během závodu musí splnit 
překonání pneumatik, překážky, podlezového tunelu, spojení 
hadic, přeběh kladiny, transport pacienta a přenos kanystrů. Po 
celou dobu závodníci mají na zádech dýchací přístroj, který jim 
dělá závaží.V této soutěži byli naši hasíci moc úspěšní! 

Kategorie mladší dívky (54 závodnic): 
Linda Grézlová - 5. místo ������ 
Simča Humpálová - 20. místo 
Viki Životová - 41. místo 

Kategorie střední dívky (38 závodnic): 
Barča Laštovková - 12. místo 
Jíťa Humpálová - 14. místo 

Kategorie střední chlapci (36 závodníků): 
Marťa Uhlíř - 1. místo ����� 
Vojta Šmakal - 27. místo 

Kategorie starší dívky (20 závodnic): 
Kačka Laštovková - 8. místo 
Maddie Houska - 11. místo 

Kategorie starší chlapci (26 závodníků): 
Jirka Uhlíř - 1. místo ����� 
Pepča Frk - 3. místo ����� 
Marťa Schovánek - 21. místo 

Všem hasíkům velice děkujeme za vzornou reprezentaci! 
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 4.4.2025 PŘESPÁNÍ V SOKOLOVNĚ + ÚKLID OBCE 

Jako každý rok i letos proběhlo tradiční přespání hasíků v sokolovně.  
V pátek jsme se sešli v odpoledních hodinách a vyrazili jsme s hasíky na roz-
hlednu Špulku. Letos s námi zvládli cestu i dva hasíci v kočárku. Po výšlapu na 
rozhlednu si děti upekly buřty a zahrály hry pod rozhlednou. Počasí bylo 
opravdu nádherné, a tak se s návratem do Teplýšovic vůbec nespěchalo. Po 
návratu do Teplýšovic už venku padla tma a hasíci museli ještě zvládnout 
noční bojovku, kterou si moc užili. Následovala už pouze slaná odměna ve 
formě popcornu a filmového večera. 

 Ráno hasíci vyrazili rovnou ze sokolovny k hasičárně a začali den s úklidem 
obce, kterého se zúčastnili společně s dospělými hasiči. Po úklidu si všichni 
dali na hřišti výborný buřtguláš z polní kuchyně a vyrazili k domovu. Celou 
akci si všichni velice užili.                      (za Sdh Teplýšovice, Kimberley Kučerová) 

Deset let s teplýšovickou školou 
Letos v červnu opouští naše Maruška první stupeň základního vzdělání v ZŠ Teplýšovi-
ce. Ukončujeme tak 10 let působení na místní základní škole v Teplýšovicích, kdy před 
tím toto zařízení navštěvovali i její bratři Pepa a Mára.  
Bylo to 10 let plných poznávání, zážitků, výletů, zkušeností a nyní nově také vzpomí-
nek.  
Naše děti a hlavně my, rodiče, jsme ale byli naprosto spokojeni. V obou případech (u 
kluků i u Marušky) se sešla skvělá třída dětí, která si rozuměla, táhla za jeden provaz, 
nedělala si naschvály a držela při sobě. 

Velikost školy a její následná výuka v menším počtu dětí a individuální přístup učitelů 
k jednotlivým žáčkům byl pro rozvoj našich malých školáčků vyhovující. Stejně tak 
rozsah a pestrost zájmových kroužků ve školní družině (od vaření, keramiky, malová-
ní, přes sportovní až po badatelský a mnoho dalších). V neposlední řadě možnost 
navštěvovat školní družinu od ranních 6,45 h. před výukou až po 16,00 h. po vyučo-
vání bez rozdílu, zda-li je dítě v první nebo páté třídě. 

Nezaměnitelné byly také každoroční školní pravidelné aktivity školy, ať již sportovní, 
jako jsou týdenní lyžařský kurz, týdenní cyklo výlet, kurz bruslení, plavání 
a v neposlední řadě sportovní aktivity na školním moderním         (pokračování na str. 16) 
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hřišti s umělým povrchem. Toto vše podtrhuje rámec sportovně zamě-
řené základní školy, kde pohybově nadané děti ale i učitelé jsou toho 
podmínkou. A dále kulturní činnost jako hraní dětí divadelního předsta-
vení známých pohádek v pražském divadle Kalich nebo v bystřickém di-
vadle U Jelena, kdy se vystupující žáci pečlivě připravují během školního 
roku na své role a zároveň vyrábí a kompletují kulisy.   

Ještě bychom rádi vypíchli přednosti učitelů, kteří děti dokáží zaujmout 
ve vyučovaných předmětech, jako například v zeměpise celoroční výro-
bou slepé mapy Evropy nebo hlubším zájmem společenské dění pomocí 
projektových dnů, které se týkají aktuálních společenských, kulturních 
a historických témat. 

Jak již v minulosti řekla jedna maminka – díky teplýšovické škole si děti 
prodlouží pohádku dětství… 

Samozřejmě každému při výběru školy pro jeho dítě vyhovuje jiný styl 
výuky, velikost kolektivu, typ učitele, stejně tak místo školy (v bydlišti 
nebo v místě zaměstnání) apod. 

Velké díky tedy za nás patří všem pedagogickým i nepedagogickým pra-
covníkům ZŠ, ale v neposlední řadě i starostovi Obce Teplýšovice panu 
Josefu Škvorovi, který před mnoha lety v době největší krize při všeo-
becném malém počtu dětí ve školách a jejich zavírání – především těch 
malotřídních – místní základní školu podržel a dodržel své prohlášen,í že 
dokud bude starostou Obce, bude místní základní škola fungovat. 

Ať se teplýšovické základní škole daří i nadále! 

Provazníkovi  

KOUTEK TEPLÝŠOVICKÝCH HASIČŮ 
Tak jsme se toho jara dočkali. A máme ho tu se vším všudy. Někdy hezky, jindy 
míň. Osobně bych si přál, jak z hlediska bujení přírody, tak protipožárního, víc 
deště. Někdy práce, pak zase zábava. A tak v různém poměru stále dokola. Ně-
komu se to může zdát nuda, ale v podstatě se pořád něco děje. 

Ples a karneval 

Myslím, že byl jednou pro vždy rozlousknut oříšek, jestli je pátek vhodný den na 
pořádání plesu. Nevím, jestli měl někdo nějaká větší, například osobní, nenapl-
něná očekávání, ale z našeho pohledu to nikdy nebylo lepší. Parádní kapela UNI-
SONO, úžasné dva sety předtančení Aničky Švimberské a Marka Pojdy, půlnoční 
překvapení zaměřené hlavně na naši pravidelnou vzácnou návštěvu kolegů 
z Gollingu, mraky hodnotné tomboly a hlavně plný sál. Díky vám za účast a vytvo-
ření sváteční a zároveň pohodové atmosféry a hlavně díky všem, kdo se podíleli 
na organizaci, neb ti, co vás obsluhují, se zároveň moc nepobaví. Zvlášť posty 
v šatně a kuchyni jsou docela nevděčné. Za barem a u piva je obsluha sice v cen-
tru dění, jen zas na zábavu není jaksi čas.                     (pokračování na str. 17) 
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 Pak je tu ještě den předem příprava. A do uklízení se už vážně nikomu nechce. 
Ale stejně se to zvládne. A samozřejmě, abych nezapomněl, mezi pátou ráno, 
kdy se jde spát a pátou večer, kdy se uklízí, se musí vejít ještě jedno uklízení 
a příprava a vlastní karneval. Prostě pro organizátory se ta neděle k dobru 
opravdu hodí. Během ní se totiž jde ještě uklidit po uklízení. Už teď se těšíme 
na ten celý kolotoč příští rok. Tak zase v pátek… 

Oslava žen 
 V úspěšné kultuře jsme pokračovali i v březnu. Bylo to pro ženy 
k svátku, jako poděkování za jejich pomoc a podporu sboru a tr-
pělivost a shovívavost k nám, když musíme hasičinu upřednost-
nit před domovem. Čtyřicet žen přijalo naše pozvání a užily si zá-
bavu s tělesem Hupr podpořenou bohatou tabulí a ochotou ob-
sluhujících mužů. Tak ještě jednou všem našim ženám díky. 

Úklid obce a okolí 
Začátkem dubna znovu spojilo síly několik organizací ke zvele-
bení našeho okolí. Hasiči z Čeňovic vyčistili svůj rajón, zahrád-
kářky se vrhli na úpravu zeleně kolem pomníku v Teplýšovicích a 
my jsme se rozeběhli s naší mládeží po obci a silnicích v katastru 
a vysbírali vše, co do přírody nepatří. Tentokrát jsme pomohli 
ulehčit spoluobčanům i od starého železa. I přes veškerou snahu 
a osvětu se ten neřád nepořádek objevil hned v týdnu znovu. Ale 
na nás si nepřijde. Vždyť přeci kdokoliv z nás se dokáže ohnout a 
hodit ho do nejbližšího koše. A v boji o čisté prostředí to bude 
další vyhraná bitva. Jak k dílu, tak k jídlu (a pití), a proto jsme se 
po práci sešli na hřišti u společného oběda. A ti největší pracanti 
vydrželi i na večeři. 

Pálení čarodějnic a tak vůbec.. 

     I letos se povedlo uchránit obec před náletem čarodějnic. 
Strážní oheň na kopci Kuňovka vydržel až do rána. Ostatně v tu 
zvláštní noc na 1. května tam hoří od nepaměti. Teda minimálně 
od mé nepaměti. A jelikož se v tu dobu žádná vyložená čaroděj-
nice zatím neobjevila, tak to asi funguje a není důvod to měnit. 
Přidat se k hlídání může samozřejmě každý. Ale už podruhé se 
nám stalo, že jsme byli vyzváni k výjezdu hašení požáru v okolí. 
A tady je naopak změna více než žádoucí. Při pálení jakýchkoliv 
ohňů je nutná předvídavost a opatrnost, opatrnost a opatrnost. 
A buřty. Protože i přes zatím nejasný výklad nového zákona 
o ochraně ovzduší se zdá, že bez nich už si legálně otevřený oheň
neuděláme. Blíže k tomu někdy příště, až bude vše jasnější.

Jednotka (společně s SDH Čeňovice) 

Tentokrát bych rád přiblížil, co to vůbec jednotka je. Z širší veřej-
nosti totiž zachytáváme náznaky, že v tom kolikrát není úplně 
jasno. A vlastně se není co divit. I já jsem ze začátku tápal, jak se 
k tomu postavit. V podstatě je to prosté. Sbor dobrovolných 
hasičů (SDH) a jednotka obce jsou dvě rozdílné organizace. SDH 
je klasický spolek a byl v prvopočátku,          (pokračování na str. 18) 
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u nás od 1909, založen skupinou lidí, kteří chtěli společně ochrá-
nit své majetky. Centrální systém neexistoval a sousedská výpo-
moc v případě požáru také moc efektivní nebyla. A přitom riziko
bylo enormní. Kamna v místnostech, petrolejky, svíčky, elektrifi-
kace v plenkách… Postupem času vznikaly profesionální jednotky
a SDH byly k ruce dle svých schopností a možností. Spolu s tím se
krom tréninku, cvičení a výchovy mládeže stává nositelem kul-
tury v obci. Prostředky na vybavení získává pořádáním akcí, sbír-
kami, brigádami, příspěvky od obce a podobně. V současné době
slouží k pomoci občanům profesionální hasičský záchranný sbor.
Ovšem pouze v určité kapacitě. Proto má každá obec povinnost 
zřídit jednotku, případně si smluvně zajistit jinde (i my provádíme
sjednanou službu v sousedním Čakově). Takže jednotka je orga-
nizace zřizovaná obcí a určená k ochraně obyvatelstva. V pod-
statě by si do ní mohla najmout kohokoliv, kdo má zájem a spl-
ňuje zdravotní požadavky. Ale v zájmu obce i občanů je žádoucí,
aby byla jejich pomoc bezpečná, co nejúčinnější a zároveň nejše-
trnější. Přirozeně se nabízejí členové SDH, kteří jsou v tomto pro-
středí vychováváni celý život. A tak tomu v naprosté většině i je.
A vracíme se na začátek. Je to opravdu prosté. Jednotka a SDH
jsou dvě rozdílné organizace. Jedna dobrovolná, druhá přede-
psaná zákonem. Jen se stejnými lidmi, vybavením a posláním...

O detailech a praktickém fungování jednotky zase příště. 

Pohodové a úspěšné dny 
Jirka Pessr 

starosta sboru 
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Oslava dne matek při ZŠ Teplýšovice na fotografiích 

Vzpomínka na ty, co nás 
opustili 

Čas od času se rozezní v našich 
kapličkách a kostele zvony, aby 
nám oznámily tu či onu událost. 
Nejčastěji si tak připomínáme dů-
ležité mezníky našich dějin, ale 
také se jejich prostřednictvím lou-
číme se svými nejbližšími. Kéž by 
jejich hlas měl moc zmírnit bolest 
v našich srdcích. 
Od posledního uveřejnění 
nás opustili: 
25. 4. 2024
Marie Barková, Kochánov

Vzpomínáme na Vás a děkujeme za čas, 
který jste nám věnovali.  
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Pozvánky do Kochánova 

Oslava dne matek při ZŠ Teplýšovice na fotografiích 

20


	Titulní strana
	Strana 2
	Strana 3
	Strana 4
	Strana 5
	Strana 6
	Strana 7
	Strana 8
	Strana 9
	Strana 10
	Strana 11
	Strana 12
	Strana 13
	Strana 14
	Strana 15
	Strana 16
	Strana 17
	Strana 18
	Strana 19
	Strana 20



